
   
 

26. februar 2024 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvad er Naalakkersuisuts holdning til at tillade andre aktører på markedet for teleydelser og 

internet? 

 

2. Hvilke lovgivningsmæssige forhindringer er der i forhold til at åbne op for konkurrence på 

markedet for teleydelser og internet? 

 

3. Hvilke økonomiske og administrative konsekvenser vil der være for det offentlige, såfremt der 

blev åbnet for konkurrence på markedet for teleydelser og internet? 

 

4. Hvilke økonomiske og administrative konsekvenser vil der være for det private erhvervsliv, 

såfremt der blev åbnet for konkurrence på markedet for teleydelser og internet? 

 

5. Hvilke økonomiske og administrative konsekvenser vil der være for borgerne, såfremt der blev 

åbnet for konkurrence på markedet for teleydelser og internet? 

 

6. Hvad er årsagen til, at roaming fortsat er så dyrt herhjemme? 

a. Arbejder Naalakkersuisut aktivt på, at Grønland i lighed med andre lande kan tilbyde 

turister og forretningsfolk at kunne bruge deres egne telefoner uden at de skal betale 

roamingafgift? 

 

7. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af relevans for emnet? 

 (Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraatit) 

 

Begrundelse 

I Demokraatit ønsker vi billigere priser for forbrugerne. Hver en krone som borgerne kan spare som følge af 

billigere priser er ensbetydende med flere penge i borgernes lommer. 

 

Det er ingen hemmelighed, at Tusass har et de facto monopol på teleydelser og internet. Det medfører, at 

priserne på sådanne produkter er meget høje sammenlignet med priserne på lignende produkter i andre 

lande. 

 

Forskellen på andre lande og os her i Grønland er, at tele- og internetprodukter i andre lande er 

konkurrenceudsat, så de forskellige udbydere er nødt til at konkurrere på pris og kvalitet.  

 



   
 

Teknologien til at konkurrenceudsætte området er til stede. Det er således ingen hemmelighed, at 

eksempelvis Starlink har satellitter på plads til at kunne servicere borgere herhjemme såfremt det bliver 

lovligt. 

 

Derudover vil jeg gerne have svar på, hvorfor det er så dyrt at bruge udenlandske telefonnumre her i 

landet. I det meste af verden kan man uden, at det koster ekstra bruge sin egen telefon og sit eget 

telefonnummer til både tale og data uanset, hvilket land man befinder sig i. 

  

Jeg ser frem til at modtage svar på mine spørgsmål inden for en frist på 10 arbejdsdage. 


